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Jégrõl mentés gyakorlat

A jégbeszakadás ugyan nem gyakori baleset, ám fontos,
hogy amikor adottak a körülmények, a tûzoltó egységek
gyakorolják a jégrõl mentést. Ezt a január hideg idõjárása
lehetõvé tette a Nyíregyházi Hivatásos Tûzoltó-parancsnok-
ság számára. A résztvevõk többek között mentõboardot,
dugólétrát és köteleket használtak a feladat során.

Beszakadt a jég egy ember alatt a Bujtosi-tavon – sze-
rencsére ez idén is a tûzoltók éves gyakorlata volt, egy
szimulált helyzetben látták el az életmentõ feladatot. –
A tûzoltók természetesen folyamatosan szinten tartják,
valamint fejlesztik a meglévõ tudásukat, legyen szó el-
méleti képzésrõl vagy gyakorlatról. A Bujtosi-tónál a nyír-
egyházi hivatásos tûzoltók jégrõl mentési gyakorlatot
végeztek. Az olvasók számára talán az a legfontosabb
információ, hogy mikor és milyen helyeken lehet egyál-
talán jégre lépni, esetleg korcsolyázni. Fontos tudni, hogy
a szabad vizeknek és tavaknak is vannak üzemeltetõi,
kezelõi. Õk döntik el, hogy lehet-e az adott befagyott
felületen korcsolyázni, csúszkálni. A Bujtosi-tónál nincs
ilyen kijelölt terület, tehát itt ez egyelõre tiltott terület –
mondta Rutkai-Dér Vivien fõhadnagy, a Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Katasztrófavédelmi Igazgatóság
szóvivõje.

Jó tanácsok
A katasztrófavédelmi igazgatóság tanácsa, hogy ne

egyedül menjünk korcsolyázni, hanem társasággal, hogy
ha baj történik, legyen, aki a segítségünkre siet. A társa-
ság valamely tagjánál legyen legalább egy jól feltöltött
mobiltelefon, amirõl hívni tudjuk a 112-es segélyhívót.

Gyakorlat teszi a mestert
A Bujtosi-tóhoz érkezõ tûzoltók elõször az elméletet

elevenítették fel, az eligazítás és a feladatismertetés után
indult a jégrõl mentési gyakorlat. – Ez a Nyíregyházi
Hivatásos Tûzoltó-parancsnokság éves kiképzési tervében
is szerepel. Ha az idõjárási körülmények megfelelõek,
akkor végre is hajtjuk a gyakorlatot. A rendszeresített
eszközeinkkel, felszerelésekkel hajtunk végre egy felté-
telezett beavatkozást, nemcsak egy, hanem több alka-
lommal is. A gyakorlathoz létrákat, köteleket és mentõ-
boardot használunk. Van egy önként vállalkozó, búvár
végzettséggel rendelkezõ személyünk, õt mentjük ki több
alkalommal is biztonságosan a vízbõl. Fontos, hogy meg-
felelõen közelítsék meg a tûzoltók a jégbe szakadt sze-
mélyt. A mentést vezetõ meghatározza az adott felada-
tokat, hogy a felderítéssel egy idõben már elõkészítsék a
szükséges eszközöket, és késlekedés nélkül be tudjanak
avatkozni – nyilatkozta Oszlár Gábor tûzoltó õrnagy, a
Nyíregyházi Hivatásos Tûzoltó-parancsnokság vezetõje.

Tájékozódjunk!
Éles helyzetben szerencsére már évek óta nem kellett

senkit kimenteni a tóból, annak érdekében, hogy ez így
is maradjon – hallgatva a szakemberekre –, csak ott men-
jünk jégre és csak ott korcsolyázzunk, ahol ez megenge-
dett. A Bujtosi-tó körül több tábla is jelzi, hogy ott tilos a
jégre lépni. Viszont a Városi Jégpálya nyitvatartási idõ-
ben rendelkezésére áll mindenkinek, aki korizni szeret-
ne. (További látványos képek a nyiregyhaza.hu oldalon.)

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

A 3-as is újranyitott

Köztudott, hogy a Magyar Posta 2022 õszén ország-
szerte 366 posta mûködésének ideiglenes szünetelte-
tésérõl döntött az energiafelhasználás csökkentése ér-
dekében. Az intézkedés 2010 települést érintett, köz-
tük Nyíregyházát is, ahol összesen kilenc postát zár-
tak be. Az elmúlt hónapokban folyamatosan kereste
az önkormányzat a lehetséges megoldásokat egy vagy
több fiók részleges vagy teljes újranyitására. Ennek
eredménye, hogy már a harmadik fiók nyithatott ki
újra Nyíregyházán, a kórházzal szemben.

Disznótoros Fesztivál

– Újra lesz Disznótoros Fesztivál február 24-én a mú-
zeumfaluban, várunk mindenkit szeretettel – jelentet-
te be dr. Kovács Ferenc polgármester. A város vezetõ-
je utalt arra is, hogy tavaly óriási érdeklõdés mellett
zajlott a rendezvény, s a finomságok, valamint a prog-
ram most is garantáltak. (A rendezvény részletei ké-
sõbb jelennek meg, invitáló plakát a 11. oldalon.)

– Jól érzékelhetõ a lakosság részérõl, hogy nagy igény
van ezekre a postákra. Ez így volt tavaly októberben is
a kertvárosi posta nyitásakor. A 3. számú posta újranyi-
tásában segítségemre volt polgármester úr mellett az
önkormányzat, kollégáim és a Magyar Posta munkatár-
sai – mondta el múlt szerdán Lóczi János, a Kelet Posta
Kft. ügyvezetõje. – Jó hír, hogy most a harmadik fiók
nyílik meg újra a Postapartneri Program keretében, egy
nagyon forgalmas helyen, remélem, mindenki visszata-
lál ide és értékelni fogja, hogy újra mûködik – hangsú-
lyozta dr. Kovács Ferenc, Nyíregyháza polgármestere.
A Szent István utca 71. szám alatti fiók esetében is –
csakúgy, mint a Prága utcainál – a Postapartneri Prog-
ram keretében a Kelet Posta Kft. szerzõdött a Magyar
Posta Zrt.-vel a mûködtetésre. A vállalatok és az önkor-
mányzat együttmûködésének köszönhetõen a Kertvá-
rosban, illetve a Debreceni úton is újranyitottak a fió-
kok, január 17-tõl pedig Nyíregyháza 3-as postája is várja
a lakosságot hétfõtõl péntekig 9 és 18 óra között.

Részletek a 9. oldalon.

Egy hét múlva: Mozdulj!
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Egy több mint harmincéves rendeletet aktualizált nem-
régiben a közgyûlés, melynek alapszemlélete nem vál-
tozott, csupán, ami idejétmúlt, azt kivették belõle és egy
részletesebb szabályozást alkottak. Egyértelmû, hogy a
hatályba lépés elõtti idõszakra, visszamenõleges hatállyal
ez nem vonatkozik, tehát senkinek nem kell újra bead-
nia kérelmet, aki 2023 szeptembere elõtt használta. Az
alábbi tájékoztatást Faragóné Széles Andrea jegyzõi ka-
binetvezetõtõl kaptuk.

Nyíregyháza Megyei Jogú Városban a 2023. szeptem-
ber 21-ei közgyûlés idõpontjáig a 20/1992. (VII. 1.) és a
17/1993. (V. 1.) önkormányzati rendeletek (a továbbiak-
ban: korábbi rendeletek) szabályozták Nyíregyháza Me-
gyei Jogú Városban a város jelképeinek meghatározására
és használatára, valamint a Nyíregyháza településnév
használatának engedélyezésére vonatkozó szabályokat.

A változásokhoz igazították

A rendeletek gyakorlati alkalmazása során felmerült,
hogy a szabályozás hiányos, felülvizsgálatra, illetve ki-
egészítésre szorul, illetve számos rendelkezés már ide-
jétmúlt. Ezért erre a közgyûlésre új rendelet megalkotá-
sára készült elõterjesztés annak érdekében, hogy az meg-
feleljen a hatályos jogszabályi környezetnek, illetve az
eltelt idõszakban bekövetkezett változásoknak, az ab-
ban használt fogalmak tisztázottak legyenek, a rendelet
tartalmilag egyértelmû és jól alkalmazható legyen és

Fóliasátorban várják a tavaszt a várost díszítõ dézsás növények

Egy 31 éves rendelet aktualizálása:

tájékoztató Nyíregyháza Megyei Jogú Városban a Nyíregyháza
városnév használatára vonatkozó szabályokról

megfeleljen a jogszabály-szerkesztési követelményeknek.
Például: korábban természetes személyeknek nem kel-
lett kérni, ezt is orvosolta a mostani döntés, s vannak
bizonyos esetek, amik a rendeletben elolvashatók, mikor
engedély sem szükséges a névhasználathoz.

Jelképek és településnév használata

A rendeletek gyakorlati alkalmazása indokolttá tette
továbbá a jelenlegi szabályok kiegészítését a „Nyíregy-
háza” elnevezés használatára, annak engedélyezési el-
járására vonatkozóan. A közgyûlés ezen indokok alap-
ján elfogadta az elõterjesztést, és megalkotta Nyíregy-
háza Megyei Jogú Város jelképeinek, és a Nyíregyháza
településnév használatának szabályairól, valamint a köz-
területek nemzeti ünnepeken történõ fellobogózásáról
szóló 21/2023. (IX. 22.) önkormányzati rendeletét (a to-
vábbiakban új rendelet), amely 2023. szeptember hó 23.
napján lépett hatályba.

Kiegészítés, pontosítás

Az új rendelet a korábbi rendeletek szabályozási el-
vén, és eljárásrendjén nem változtatott. Az új rendelet-
ben a Nyíregyháza városnév használatára vonatkozó sza-
bályok csak kiegészítésre és pontosításra kerültek. A
Nyíregyháza városnév használatára vonatkozó engedé-
lyeket a korábbi rendeletek alapján is átruházott hatás-

körben a polgármester adta ki, ez tehát nem új rendelke-
zés. Szintén nem változtak az engedély kiadására, az
engedély kiadásának megtagadására és a visszavonásá-
ra vonatkozó szabályok sem. Ez egyébként adott esetben
a közgyûlést is tehermentesítheti, ha nagyszámú kére-
lem érkezik be, mint az az elõkészítés idején tartott bi-
zottsági ülésen el is hangzott.

Szinte mindenhol ez a gyakorlat

Természetesen a rendeletet elõkészítõ szakembe-
rek megvizsgálták más nagyvárosok gyakorlatát is, s
azt tapasztalták, hogy a megyei jogú városok jelen-
tõs többségében, egy-két kivételtõl eltekintve ugyanez
a gyakorlat, mint Nyíregyházán, mely szerint a pol-
gármester dönt végsõ soron. Így beadhatja a kérel-
met, ha megfelel a feltételeknek – egyben nem sérti
a település jó hírnevét, a város lakosságának jogos
érdekeit a névhasználata.

Visszamenõleg szó sincs róla

Az új rendelet 2023. szeptember hó 23. napján lépett
hatályba, tehát az addig a Nyíregyháza városnév hasz-
nálatára kiadott engedélyek hatályát az új rendelet nem
érinti. Ez azt jelenti, hogy természetesen, akik a rendelet
hatályba lépése elõtt használták a Nyíregyháza nevet,
nem kell beadniuk újra.

Az idei január valóban hozott hideget, amely egyes
növényeknek egyáltalán nem kedvez, ilyen a leander
is. Szerkesztõségünk a NYÍRVV Tüzér utcai telephelyén
járt, ahol megtudtuk, hogyan gondozzák télen a növé-
nyeket, emellett arról is tájékoztatást kaptunk, hogy a
kertészmérnökök milyen virágágyás alakzatokkal ké-
szülnek a tavaszra, melyek idén is Nyíregyháza üde
színfoltjai lesznek.

74 darab dézsában összesen 65 leander és 9 pálma te-
lel a NYÍRVV egyik fóliasátrában. A növények Nyíregy-
háza tereit díszítik tavasztól õszig. A hidegebb évsza-
kokban gondosan ápolják õket, hogy hosszú ideig díszít-
sék városunkat. – A kertészmérnök kollégák egész télen

foglalkoznak velük. Megvan a szakmai elõírása
annak, hogy hogyan kell a leandereket áttelel-
tetni, ezt õk precízen elvégzik a téli idõszakban
– nyilatkozta Dicsõ Péter közterület-kezelési igaz-
gató.

Háztartásokban is kedvelt
növény

A leander sok városlakó háztartásában is meg-
található. Télen a legtöbben a teraszukra viszik,
hiszen a különösen hideget – így a januári mínu-
szokat – nehezen viseli. – A leanderek, amelye-

ket jól kezelnek, és amelyek télen is
megkapják a szükséges tápanyagoldatot
és törõdést, az egész tavaszi-nyári idõ-
szakban szépen pompáznak, egy családi ház kert-
jében, vagy a városháza elõtt, a Kossuth téren is.

Készülnek a tavaszra

A NYÍRVV tevékenységében fontos szerepet
játszik a vármegyeszékhely zöldterületeinek ke-
zelése. Nyíregyháza egy virágos város, már ok-
tóber végére elültettek több mint 76 000 kétnyá-
ri és hagymás növényt. – Folyamatban van az
egynyári növények közbeszerzési eljárása, több
mint 40 000 egynyári növényt fogunk elültetni
májusban. Kertészmérnök kollégáink több új vi-

76 ezer növény már a földben várja a kikeletet, könyv alakú virágágyással is készülnek idén

rágágyás alakzattal készülnek a tavaszra: a könyvtár elõt-
ti teret könyv alakzatú, a Jósavárost unikornis alakzatú
virágágyás díszíti majd, az Országzászló téren pedig
nemzeti színekben pompáznak majd a virágok. Emel-
lett számos meglepetés várja a városlakókat – foglalta
össze terveiket a közterület-kezelési igazgató.

A város tereit díszítik majd

Az õsszel ültetett növények tavasszal ékesítik majd
Nyíregyházát. A pálmákat és a leandereket májusban
helyezik el a Kossuth téren, az Országzászló téren és a
belváros különbözõ pontjain.
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A gázellátás megteremtésének biztosítása is folyamatban van
Tudatos tervszerûséggel zajlik az ipari park infrastruktúrájának kiépítése a munkahelyteremtõ nagyvállalatok kiszolgálására

Az ipari parki fejlesztéseket és a kapcsolódó elõnyö-
ket részletezõ sorozatunk újabb részében ezúttal a gáz-
ellátással kapcsolatos terveket, beruházásokat, s az ak-
tuálisan zajló folyamatokat szemlézzük. Az ipari park
gázellátását biztosító gázelosztóvezeték mentén nem
érintenek lakossági gázigénylõt, de összességében a pro-
jekt megvalósítása, az ipari park fejlesztése – beleértve
a gázellátás biztosítását is – közvetett módon hat a tér-
ség munkaerõ-piaci helyzetére, ami összességében elõnyt
jelent a lakosság részére is. Az önkormányzatot érintõ
részeket Bartók Dávid, a Nyíregyházi Ipari Park Non-
profit Kft. ügyvezetõje, a mûszaki tartalmakat Kovács
István, az OPUS TIGÁZ Zrt. régióvezetõje tájékoztatása
alapján mutatjuk be.

Mindenekelõtt az elõzmények, hiszen a Nyíregyházi
Déli Ipari Park történelmi léptékû fejlesztése – a kormány-
zat összességében, több ütemben 192 milliárd forintot szán
az országban is kiemelkedõ méretû és fontosságú prog-
ramra – több elembõl áll. Ennek egyik legfontosabb ré-
sze az infrastruktúra biztosítása, mely a jelentõs munka-
helyteremtõ beruházások alapja.

Tudatos gondolkodás és elõkészítés

Ami az idõrendet illeti, ez esetben is tetten érhetõ az
önkormányzat tudatos, tervszerû gondolkodása, hiszen a
források megszerzésével párhuzamosan, valamint a nagy-
befektetõk megérkezését megelõzõen, már 2022 áprili-
sában megtörtént az ipari park gázellátásával kapcsola-
tos elsõ kapcsolatfelvétel Nyíregyháza Megyei Jogú Vá-
ros Önkormányzata és az OPUS TIGÁZ Zrt. között. Azért
is érdemes egy ilyen folyamatot részletezni, hogy lássuk,
az elképzelések megszületésétõl mennyi idõre és fázisra
van szükség a tényleges megvalósításig.

2022-ben elindult a tervezés

2022. júliusban kezdõdött meg a tervezési fázis, en-
nek során több egyeztetés történt az FGSZ Földgázszállí-
tó Zrt.-vel a Nyíregyháza 2-es számú gázátadó állomás
fejlesztésének lehetõségeirõl. Õszre kialakult a tényle-
ges gázigény nagysága, a csatlakozási pontok helye, és

megkezdõdött a közbeszerzés elõkészülete. Még decem-
berben meghatározták az ipari park gázellátásához szük-
séges mûszaki tartalmat, s elindult az elosztóvezeték-
hálózat, nyomásszabályozó állomás és a katódvédelmi
rendszer tervezése.

Beszerzések, pályáztatások,
engedélyek, területrendezés

2023. januárban elindult a nyomásszabályozó állomás
gyártására vonatkozó beszerzési pályáztatási folyamat,
a nyertes vállalkozó a Fiorentini Hungary Kft. lett. Febru-
árban megkezdõdött a hálózatfejlesztést megvalósító ki-
vitelezõ kiválasztásának pályáztatási folyamata, itt a
nyertes vállalkozó a Vabeko Kft. Tavaly júniusban meg-
történt az elosztói csatlakozási szerzõdés létrejötte az
ipari park I. részére vonatkozóan, szeptemberben átvet-
ték a nyomásszabályozó állomást a gyártótól, majd októ-
berben megtörtént a II. szakasz, a nyomásszabályozó ál-
lomás létesítésére vonatkozó építési engedély kiadása,
illetve elindult a területrendezés az I. ütem I. részének
egyes szakaszain. 2023 novemberében kiadták a III. sza-
kasz, a nagyközépnyomású PE anyagú elosztóvezeték
létesítésére vonatkozó építési engedélyt. Idén, 2024 ja-
nuárjában pedig az I. szakasz, a nagyközépnyomású, acél
anyagú elosztóvezeték létesítésére vonatkozó építési
engedélyt adták ki.

Nyíregyháza MJV Önkormányzata a Déli Ipari Park
gázhálózatának fejlesztéséhez kapcsolódóan egy hir-
detmény közzététele nélküli tárgyalásos eljárást indí-
tott el még 2022 decemberében. Az eljárás eredménye-
ként megkötötték a csatlakozási szerzõdéseket az OPUS
TIGÁZ Zrt.-vel az I. és II. ütemû gázhálózat-fejlesztés-
re, összesen közel 3,5 milliárd forint értékben.

9 km gázvezeték is épül

Ami pedig a mûszaki tartalmat illeti, hogy lássuk a
beruházás volumenét, a Nyíregyháza 2-es számú, már
meglévõ gázátadótól a fejlesztési terület ellátása érde-
kében több mint 9 km gázvezetéket (NA300 acél veze-

ték  és DN315 PE vezeték) fektetnek le, továbbá a fej-
lesztés keretében az ipari parkban kiépül egy új nyomás-
szabályozó állomás. A fejlesztés eredményeként össze-
sen 12 000 m3/óra gázkapacitás fog rendelkezésre állni a
parkban, mely az M3 autópályától északra és délre lévõ
területek ellátását is szolgálja. A hálózat nyomásértéke
a 2-es számú, már meglévõ gázátadótól az új nyomás-
szabályozó állomásig 16 bar, az azt követõ szakaszon
pedig 8 bar. A gázhálózat-fejlesztés I. ütemének terve-
zett befejezése 2024. 11. 30. A következõ ütemben meg-
történik a Nyíregyháza 2-es számú, már meglévõ gáz-
átadó fejlesztése egy új, 30 000 m3/óra kapacitású kiadá-
si pont létesítésével, továbbá az I. ütem keretében meg-
épült gázelosztó vezeték összekötése ezen új kiadási
ponttal. A teljes gázhálózat-fejlesztés (I. és II. ütem) ter-
vezetten 2027. elején fejezõdik be, amely így alkalmas
lesz a 640 hektáros ipari park 30 000 m3/óra gázkapaci-
tással történõ ellátására.

Már a W-Scope beruházást is kiszolgálja

A nagyközépnyomású acél vezeték építési engedélye
hamarosan jogerõssé válik, január végén megtörténik a
munkakezdés bejelentése, a vezetéképítés megkezdõdik.
A nyomásszabályozó állomás alapozása megtörtént, az
állomást felhelyezték az alapra. A nagyközépnyomású
PE vezeték W-Scope céget ellátó szakaszának építése
befejezõdött és sikeres nyomáspróbája megtörtént január
második hetében. Mint ismert, a tavaly márciusban az
„Év Új Beruházójának” választott, szeparátorfilmet gyártó,
dél-koreai cég építkezése látványos fázisban van.

A cél a gazdaság- és városfejlesztés

A jövõbeni ütemezés is konkrét tervek alapján zajlik,
építkezésekkel, nyomáspróbákkal, használatbavételi en-
gedélyek megszerzésével, s majd üzembe helyezések-
kel, részekre, ütemekre és szakaszokra bontva. A cél
egyértelmû: mindezekkel az infrastrukturális beruházá-
sokkal is elõsegíteni Nyíregyháza újraiparosodását, a
minõségi munkahelyek folyamatos teremtését, a befek-
tetõk idevonzását a gazdaság- és városfejlesztés jegyé-
ben.
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Változatlan új évi árakkal szolgáltat a NYÍRTÁVHÕ
Soha ilyen alacsony nem volt a fogyasztás 57 év alatt, mint tavaly

Sikeres gazdasági évet zárt a NYÍRTÁVHÕ, pozitív
mérleggel. Köszönhetõ ez annak, hogy mûködik a támo-
gatási rendszer, illetve igyekeztek költségcsökkentõ
módon mûködni, ahol arra lehetõség volt. A tavalyi fûté-
si idény elszámolásakor 90 millió forintnál is nagyobb
összeget fizettek vissza a fogyasztóknak.

Rendkívüli év volt a 2023-as – fogalmazott a társaság
ügyvezetõje a tavalyi év értékelõje kapcsán –, hiszen
ilyen alacsony fogyasztás ezen az 57 éves távfûtési rend-
szeren még soha nem történt.

Alacsony felhasználás

– A fogyasztás körülbelül 10 százalékkal kevesebb volt,
mint az elõzõ évben. Összességében a ’90-es évekhez ké-
pest a 600 ezer Gigajoule a fele annak a hõfelhasználásnak,
amely ’92-ben volt, ugyanis amikor a NYÍRTÁVHÕ megala-
kult, ez a szám 1 millió 200 ezer Gigajoule volt. Ezt a rend-
kívül alacsony felhasználást több dolog is indokolta.

Fogyasztói takarékosság

– Legfõképpen a külsõ idõjárástól függünk, az energia-
válság hatására pedig elõállt a fogyasztói tudatosság,
megtakarítás, energiatakarékosság. Voltak helyek, ame-

lyek bezártak télire, illetve a lakossági fogyasztók is ta-
karékoskodtak. Az idõjárás egyre melegebb, a külsõ hõ-
mérséklet már régen meghaladta az évi +5 Celsius-fokot,
ami rendkívül meleg idõjárásnak tekinthetõ – nyilatkoz-
ta kérdésünkre Joó László, az önkormányzati cég, a
NYÍRTÁVHÕ Kft. ügyvezetõ igazgatója. Általában stag-
nál a fogyasztói réteg, és a közületi fogyasztók csatlako-
zása egyenlíti ki a lecsökkent fogyasztást.

Rezsicsökkentett ár

A távfûtés aktuális díja a gázévhez kötõdik, me-
lyet a Magyar Energia Hivatal állapít meg. 2023.
október 1-tõl új díjjal számolnak, mely a lakossági
fogyasztókat nem érinti, hiszen jó 10 éve rezsicsök-
kentett áron szolgáltatnak. A közületi díj pedig meg-
felezõdött a korábbi idõszakhoz képest. Most 15–16
ezer forint a gáz Gigajoule-ja. Ez magasabb a koráb-
binál, de a tõzsdén sem lehet annyiért venni, mint
korábban.

Folyamatos a karbantartás
– Távfûtési vezetéket közel fél kilométeren cseréltünk

új, korszerû vezetékre. A legnagyobb volumenû az Ószõlõ

utcán történt. Ezen kívül hõközpont-felújítás történt több
mint 20 esetben. Fogyasztói hõközpontot alakítottunk ki
szolgáltatói hõközpont helyett. Ezt a Széna téren tettük
meg. Számtalan helyen aknákat újítottunk fel, illetve a
távfûtési vezeték mentén is különbözõ mûtárgyakat,
aknafedlapokat és egyebeket korszerûsítettünk. A karban-
tartás mindig tervezetten folyik, gyakorlatilag májustól,
a fûtési idény végétõl szeptemberig folyamatosan, hiszen
nem áll egyszerre rendelkezésre akkora erõforrás, hogy
ezt nagyon rövid idõ alatt megtegyük, de nyilván a fûtési
idény kezdetére ezek megtörténtek. Azóta is üzembiztos
a szolgáltatás – fogalmazott az igazgató.

Beüzemelték a boltokban az üvegvisszaváltó automatákat

Új üvegvisszaváltási rendszer lépett életbe 2024. ja-
nuár elsején Magyarországon. A vásárlók 50 forintot kap-
hatnak az egyszer használatos italos palackokért. Fontos
változás, hogy ezentúl már nem kell összenyomni a fla-
konokat, mert akkor az automata nem tudja leolvasni a
vonalkódot a dobozokról és a palackokról.

Már üzembe helyezték az automatákat január elsejé-
tõl a nagyobb élelmiszerüzletekben. A gépeket egyszerû
használni, a legfontosabb tudnivalókat ráírták az auto-
matákra: az 1 dl-nél nagyobb és a 3 liternél kisebb ûrtar-
talmú alu, üveg és PET-palackok visszaváltására alkal-
mas, abban az esetben, ha az italcsomagolások épek,
így ezentúl nem kell összenyomni a palackokat, a gép
fogja ezt megtenni a vásárló helyett.

Ne nyomjuk össze a palackokat

– Szigorúan tilos összetaposni a palackokat, amit ko-
rábban megszoktunk és megtanultunk, azt el kell felejte-
nünk. A gépbe csak normális méretû palackokat lehet
beletenni. Van benne egy kör szkennelõ berendezés,

amely a vonalkódot leolvassa és kiírja, hogy amit behe-
lyeztünk, az egy visszaváltható palack vagy sem. Ha egy
olyan palackot próbálunk belehelyezni, amelyik nem
visszaváltható, azt visszadobja. A vonalkódot minden
esetben látnia kell a berendezésnek, mert az alapján fog
dönteni – nyilatkozta Szurovcsják József, a Szabolcs-Coop
Zrt. kereskedelmi igazgatója.

Átmeneti idõszak

A gyártóknak 2024 elsõ félévében van lehetõségük arra,
hogy átálljanak az új termékcsomagolásokra, új vonal-
kódokat kapnak majd a termékek. – A kifutási ideig pár-
huzamosan lesznek jelen a termékek a boltok polcain,
nagy figyelmet kérünk majd a kedves vásárlóktól arra
vonatkozóan, hogy a logóval ellátott vagy még a régi
csomagolású termékeket vásárolták-e meg, mert a régie-
ket nem tudjuk visszaváltani. Azt továbbra is kérjük, hogy
az otthoni mûanyag hulladékot szelektív hulladékkeze-
léssel oldják meg és ott próbálják meg a termékeket el-
helyezni – tette hozzá a kereskedelmi igazgató. A vásár-
lóknak majd a visszaváltási logót kell keresni a csoma-

goláson, ez jelzi, hogy egyutas, újrahasználható termék.
A boltokban egyelõre még nem találkozni olyan csoma-
golással, amelyek visszaválthatók.

50 forintos visszaváltási díj

A palackok visszaváltási díja egységesen 50 fo-
rint. Ezt kupon formában lehet levásárolni a boltok-
ban vagy készpénzre váltható, egy alkalmazáson
keresztül pedig bankkártyára is utalható, illetve jóté-
kony célra felajánlható egy civil szervezet részére,
amelyet az automatán keresztül lehet majd kiválasz-
tani. Azt, hogy kinek adományozható a palackokból
összegyûjtött összeg, nem a kereskedõk határozzák
meg. Az új rendszer célja, hogy környezettudatosab-
bak legyenek a jövõben a vásárlók – tette hozzá
Szurovcsják József. Az új szabály szerint minden,
legalább 400 négyzetméteres eladótérrel rendelkezõ
boltban kötelezõ a gépek használata, de az ettõl ki-
sebb üzletek is igényelhetnek automatákat.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Változik a teendõ: nem nekünk kell összenyomni a palackokat, a gép megteszi

15 700 lakás, 46 kilométer vezeték

Több mint 300 hõközpont kapcsolódik a NYÍRTÁVHÕ
rendszeréhez. Szeptember 15. és május 15. között szol-
gáltat a távhõ. 2023-ban a korábbi 100-as nagyságrendû
meghibásodással szemben csupán 18 rendszerszintû hiba
volt. Az ún. secunder oldalon, tehát a lakosságnál az éves,
2500 körüli meghibásodás a radiátorszelep nyitás-zárás-
sal, illetve a légtelenítéssel kapcsolatos, melyet szakem-
berek segítségével hárítanak el az otthonokban.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Joó László
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Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS
Nyíregyháza Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala Vagyongazdálkodási

Osztálya (4400 Nyíregyháza, Kossuth tér 1.) kétfordulós, nyilvános pályázat kere-
tében történõ ÉRTÉKESÍTÉSRE MEGHIRDETI az önkormányzat tulajdonában álló
alábbi ingatlanokat:

A licit induló ár az áfát tartalmazza.

Az elsõ fordulóban a részletes pályázati kiírás szerinti tartalmú pályázat 2024.
január 23. napján (kedd) 12.00 óráig nyújtható be.

A második fordulóban, a versenytárgyalásra a részletes pályázati kiírásban meg-
határozott idõpontban kerül sor.

A kiíró fenntartja magának azt a jogot, hogy az eljárás bármely szakaszában a
felhívást indoklás nélkül visszavonja, vagy a pályázatot eredménytelennek nyil-
vánítsa.

A részletes pályázati kiírás – melyben foglaltak ismerete és betartása az érvé-
nyes pályázat benyújtásának elengedhetetlen feltétele – átvehetõ a Polgármesteri
Hivatal Vagyongazdálkodási Osztály Nyíregyháza, Kossuth tér 1. „D” épület
I/150. sz. irodahelyiségében vagy letölthetõ a varoshaza.nyiregyhaza.hu honlap-
ról. További információ kérhetõ személyesen vagy telefonon (42/524-540; 42/524-
524/334 m.) ügyfélfogadási idõben.

Nyíregyháza egy gazdasági erõközpont, melynek a
vármegyében motorként is kell mûködnie, ezt pedig erõ-
síti, hogy az ipari park jelentõs fejlesztése zajlik, ko-
moly munkahelyteremtõ beruházásokkal. Ezekrõl is szólt
dr. Vinnai Gyõzõ (FIDESZ-KDNP) a szerkesztõségünk-
nek adott interjúban. Nyíregyháza egyik országgyûlési
képviselõje kiemelte, a város szintet lépett több tekintet-
ben is az elmúlt évtizedben.

A képviselõ kiemelte, különleges év lesz 2024, hiszen
egyszerre zajlik június elején az önkormányzati, vala-
mint az EU parlamenti választás. Utóbbi kapcsán megje-
gyezte, az, hogy a nekünk szerzõdés szerint járó források
jelentõs részét már sikerült hazahozni, a kormány kitartó
munkájának eredménye. Így a megelõlegezett források-
ból induló projektek mellett újakra is meghirdethetik a
pályázatot, mely a vármegye és székhelye fejlesztését is
érintik.

Történelmi gazdasági bejelentések

– Nyíregyháza a vármegye gazdasági erõközpontja,
motorja, s ebben az értelemben is jó pályán van, hiszen
nagyarányú iparipark-fejlesztés indult meg. Történelmi-
nek mondható bejelentések alapján nagy világcégek kezd-
ték el a beruházásaikat, mint a dél-koreai W-Scope és a
német Boysen. Ez azért fontos, mert a munkahelyek meg-
védése mellett folyamatosan újak teremtésén is kell dol-

Nyíregyháza szintet lépett fejlettségben a képviselõ szerint

gozni. Magyarországon 2023-ban volt a legalacsonyabb
a munkanélküliség, Nyíregyháza is követi az országos
átlagot, vagy még kicsivel jobb is a helyzet. A rendszer-
változás óta soha nem voltak ilyen jók az adatok, mind-
össze 3,5–4 százalék körül van a munkát keresõk száma!
– fogalmazott a képviselõ.

Sikertörténet a szakképzés
– Ehhez pedig természetesen képzett munkaerõre van

szükség, ami megjelenik a város munkaerõpiacán. Nyír-
egyháza az oktatásban is példás, s ami a fejlesztéseket
illeti, a város nemcsak az általa fenntartott bölcsõdéket
és óvodákat, hanem az általános és középiskolákat is
magáénak érzi. Nálunk átlag fölötti a továbbtanulási ráta,

a szakképzés pedig egy 2015 óta íródó sikertörténet, ahol
a gyakorlatorientált duális képzési modell kialakításával,
a szakoktatók bevonásával elindítottunk egy folyamatot.
Ott már korábban is volt egy jelentõs bérrendezés, mely
most, több mint 30 százalékkal a teljes pedagógustársa-
dalomra vonatkozik. A modellváltó egyetemünk diplo-
más szakembereket, tanárokat, mérnököket képez. S amit
dr. Kovács Ferenc polgármester úr is folyamatosan hang-
súlyoz: úgy törekszünk a fiatalok megtartására, hogy te-
remtõdjenek folyamatosan minõségi munkahelyek, errõl
is szól a Nyíregyháza hazavár program – mondta a parla-
ment oktatással is foglalkozó szakbizottságának tagja.

Országos tényezõ lett

– Ami Nyíregyháza fejlõdését illeti összességben: bát-
ran állíthatom, hogy Nyíregyháza szintet lépett az el-
múlt évtizedben. Ha a közlekedési infrastruktúrát eme-
lem ki, nemrég adtuk át a nagykörút 40 évvel ezelõtt
megígért, befejezõ szakaszát, de a közlekedésbiztonság
jegyében rengeteg körforgalom született és csomópont
újult meg, a sportlétesítmények terén látványos az elõre-
lépés, rákerülve a turisztikai térképre Nyíregyháza a sa-
ját attrakcióival, nagyrendezvényeivel országos tényezõ
lett, új arculatot is kapott a kialakuló Kulturális Negyed-
del, s még sorolhatnánk. Mindemellett megmaradt élhe-
tõ, emberléptékû, szerethetõ, modern, fiatalos városnak,
melyet a távolról érkezõk is elismernek.
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„Geszterédtõl Rakamazig” – kiállításon a fejedelmi fegyver
Már látható a geszterédiek büszkesége a Kállay Gyûjteményben

A Magyar Nemzeti Múzeum hat hónapos bemutatója
után január 22-tõl március 2-ig láthatják a honfoglalás
kori leletet a nyíregyháziak. A négy évig tartó rekonst-
rukció után a 40 millió forintos eszmei értéken szereplõ
aranyszablyát egy ajándékozási okirattal a Jósa András
Múzeumnak adományozta a Geszterédi Aranyszablya
Társaság.

Akár egy romantikus lányregény, romantikus is, mesés
is a geszterédi aranyszablya históriája, mégis valós, bár
nem túlzottan illatos. Története közel egy évszáza-
da kezdõdött.

Mint a mesében

– 1927-ben került elõ a fegyver egy
honfoglalás kori sírból. Sajnos mostoha kö-
rülmények között, mert az évszázadok so-
rán az erózió elvégezte a munkáját, és miu-
tán ez egy homokos terület, a szél lehordta és
olyan magasságokba kerültek a leletek, hogy a
disznók elérték. Az állatok túrták ki tulajdonkép-
pen, mint a mesében – mesélte Rácz János, a
Geszterédi Aranyszablya Társaság kuratóriumi elnö-
ke. A szájhagyomány szerint a környezõ tanyákról a
csillogó kincs hírére odasereglett emberek
aztán szétdúlták a lelõhely valamennyi szeg-
letét. Szerencsére egy ottani földbirtokos ha-
tározott fellépése vetett véget a rablásnak.

Gazdag régészeti anyag

– A lelet megtalálását követõen Kiss La-
jos, a Jósa András Múzeum akkori igazgató-
ja jött ki Geszterédre, és végeztetett ásatá-
sokat, de már csak apróságokat találtak a sír-
ban. A sírból nemcsak ez a szablya került elõ,

hanem 106 régészeti anyag. Aranyveretek, ezüst karkö-
tõk, fülbevalók, tehát nagyon sok lelet van, ami megte-
kinthetõ a Jósa András Múzeumban – folytatta a történe-
tet Rácz János.

Tökéletes rekonstrukció

A geszterédi születésû Rácz János a feleségével létre-
hozott egy alapítványt, majd egy 60 tagú társaságot. A

társaság eldöntötte, hogy elkészítteti a
szablya hiteles rekonstrukcióját. A

geszterédi honfoglalás kori kincs
darabjai szakemberek kezébe

kerültek. Nemzetközi régész
társaság dolgozott a lele-

ten. – A 2015-ben létre-
jött Aranyszablya Tár-

saság elhatározta,
hogy elkészíti a

Geszterédi
Aranyszab-
lya rekonst-

rukcióját. Ehhez a
Jósa András Múzeum min-

den segítséget megadott. Betekin-
tést kaptak a régészeti leletekbe. Meg-

nézhették, ötvös felmérhette, hogy azok a
darabok, amelyek elõkerültek az aranyszab-
lyáról, hogyan néztek ki, és arról tökéletes
rekonstrukció készült – tájékoztatott az ese-
mények folytatásáról dr. Rémiás Tibor, a Jósa
András Múzeum igazgatója.

Egyedi lelõhely

A fejedelmi fegyver Nyíregyházáról vár-
megyei körútra indul, majd bejárja az orszá-

got. A Nyíregyházán fellelhetõ 8 tarsolylemez is szere-
pel a Kállay Gyûjtemény kiállításában. Ennek értékét jelzi,
hogy az országban összesen 28 ilyen mûtárgy létezik. –
A tarsolylemezek a honfoglalás korának legemblemati-
kusabb tárgyai. Mindenki felismeri ezeket. Egyfajta mél-
tóságjelzõ tárgyról van szó, a viselõje nem lehetett utol-
só a társadalmi ranglétrán. A Felsõ-Tisza-vidék, ahol mi
is élünk, a 10. század elsõ felében minden bizonnyal igen
jelentõs szerepet játszott. Ilyen mértékû koncentrációja
a tarsolylemezeknek sem az országban, sem a Kárpát-
medencében nem jellemzõ, mindenütt csak egy-egy da-
rab került elõ – mondta Jakab Attila, a Jósa András Múze-
um régésze.

A Geszterédtõl Rakamazig címû kiállításhoz kap-
csolódó családi napot március 2-án rendezik meg,
amelynek kézmûves és hagyományõrzõ közremûkö-

dõi is lesznek.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Jegyzet

A kultúra másnapja
Ha van egy ünnepnek elõestéje (vigíliája), lehet

akár másnapja is. Mivel a magyar kultúra napját böl-
csen a Himnusz megszületéséhez igazították, aki lap-
számunk megjelenése idején, január 22-én olvassa e
sorokat, méltán ünnepelhet. De mi történik, ha
„másnaposan”, a mûvészeti élményektõl meg- (és nem
le-) részegedve? Azaz, kedden, vagy bármikor? Sze-
rencsére semmi, ugyanis a mindenkor megújuló, bõ-
vülõ és újratermelõdõ magyar kultúrában él, aminek
mindig más napja van. Reményeink szerint, egyre
jobb! S bár folyton változik, vannak benne kiemelke-
dõ költõk, nevezetes napok, múlhatatlan mûvek, éteri
érzések. Kérdõjel nélküli, szilárd alapok, mint a Him-
nusz, melynek mi, szabolcsiak, szatmáriak, beregi-
ek a szülõföldjén élünk. Legyünk büszkék rá! Arra a
versre, melyet nem kért az akkori közvélemény, Köl-
cseyt sem kényszerítették, hogy írja meg A HIM-
NUSZT (nagybetûvel), s késõbb sem válhatott volna
egy ország igazodási pontjává, ha mi, mindenkori
magyarok nem élnénk meg általa közös identitásun-
kat. De ahogy szépapáink, dédanyáink értették és
érezték, mi is megvalljuk magunkat általa. És ne szé-
gyelljük: a hitünket. Olyan szerencsés nemzet va-
gyunk ugyanis, hogy a himnuszunk egy imádság, mely
összetart, és még a mezszínek sem érdekesek, mikor
közösen énekeljük... Annak a magyar kultúrának az
egyik szimbóluma, melynek az idén sem egy, ha-
nem 366 napja van. Éljük meg örömökben!

(Szerzõ: Tarczy Gyula)

A Széchenyi az ország második legjobb
technikuma lett

Tavaly az ötödik, idén a második legjobb technikum
lett az országban a Nyíregyházi SZC Széchenyi István
Technikum és Kollégium 91,80 ponttal. A szempontok
között szerepelt a tanulók bemeneti és képzési-kimeneti
teljesítménye, az intézmények oktatói létszáma, és a
digitális ellátottság.

Az intézmény figyelemreméltó helyen végzett az In-
novatív Képzéstámogató Központ 2024-es technikumi
rangsorán, három helyet elõre ugorva, az országban 50
közül õk lettek a második legjobbak.

Hat szempont alapján

– Figyelembe vették a 9. évfolyamon tanulók év végi
eredményét, a szeptemberi, kilencedikesek által írt kom-
petenciamérés eredményét, a tanévet sikeresen befejezõ
tanulók arányát, a végzõsök érettségi eredményeit, az
oktatók összetételét, illetve az iskola digitális ellátottsá-
gát, amelyet a jövõben szeretnénk még tovább bõvíteni
– nyilatkozta Szabó Attila, a Nyíregyházi SZC Széche-
nyi István Technikum és Kollégium igazgatója.

Kétágazatú szakmai oktatás

A gazdálkodás és menedzsment iránt érdeklõdõk pénz-
ügyi-számviteli ügyintézõ, illetve vállalkozási ügyviteli

ügyintézõ szakmát tanulnak. Az informatika és távköz-
lés ágazat esetében szoftverfejlesztõ és tesztelõ szakmá-
ra készítik fel a diákokat. Mindkettõ esetén egy-egy osz-
tály évfolyamonként okleveles technikus képzésben vesz
részt, amely a Nyíregyházi Egyetemmel való együttmû-
ködés keretein belül valósul meg.

Fontos a tehetséggondozás

Az oktatás mellett az intézményben nagy hangsúlyt
fektetnek a tehetséggondozásra. – Diákjaink nagyon sok
versenyen – országos, megyei – elõkelõ helyezéseket
érnek el szakmai és sportversenyeken. Az Erasmus+ prog-
ram keretében mind a köznevelési, mind a szakképzési
projekten keresztül utaznak diákok külföldre 1 vagy 2
hetes szakmai látogatásra. Legutóbb Portugáliában, illet-
ve Tenerifén voltak diákjaink, 2-2 hetes szakmai gyakor-
laton – mondta el Szabó Attila.

Közel 750 diák

– Nappali tagozaton 520–530 fõ közötti a létszám, ezen
felül vannak érettségit követõen szintén nappali tagoza-
ton több mint 100-an és vannak felnõttoktatásban részt-
vevõk. Tehát bõ 700–750 fõvel dolgozunk a tanulói lét-
számot tekintve – tette hozzá az igazgató.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)
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A tragikus sorsú „nyíri bakákra” emlékeztek a Hõsök terén
A Rákóczi Szövetség Nyíregyházi Szervezete január

12-én, délután a Magyar Királyi II. Rákóczi Ferenc 12.
honvéd gyalogezred doni harcokban elesett hõseire em-
lékezett a vármegyeháza épületén elhelyezett két em-
léktáblánál, a Hõsök terén. A megemlékezésen Dalmay
Árpád, a szövetség nyíregyházi elnöke mellett dr. Vinnai
Gyõzõ, Nyíregyháza országgyûlési képviselõje is ünne-
pi beszédet mondott.

A Rákóczi Szövetség Nyíregyházi Szervezete által szer-
vezett megemlékezésen Dalmay Árpád kifejtette, a Don-
kanyarban 1943 januárjában hõsi halált halt „nyíri baká-
kat” egészen a rendszerváltásig fasisztának, hazaáruló-
nak bélyegezték, akikre nem volt szabad emlékezni.

Három emléktábla

Hozzátette, közel 50 évet kellett várni arra, hogy mél-
tón emlékezhessünk rájuk. Nyíregyházán az elmúlt 30

évben 3 emléktáblát is avattak
a hõsök tiszteletére, az elsõt
1992-ben, a másodikat 2013-
ban, míg a harmadikat tavaly
állíttatta a Rákóczi Szövetség.
– Az 1992-ben elhelyezett em-
léktábla elbúcsúztatta hõsein-
ket, a 2013-ban felavatott lélek-
ben visszahozta õket. A hõsök
napján hazaindult a Dontól a
csillagösvényen a sereg, hogy
most már az idõk végeztéig itt
legyen közöttünk honvédjeink
szelleme, s minden év januárjá-
ban és a hõsök napján is emlé-
kezhetünk rájuk, kifejezhetjük
hálánkat hõstettükért, hazasze-
retetükért, legyen áldott az em-
lékük – mondta a szövetség nyír-
egyházi elnöke.

82 százalékos veszteség

Dr. Vinnai Gyõzõ kifejtette, a 2. magyar hadsereg egyik
legnagyobb, ha nem a legnagyobb veszteségét az egy-
kori nyíregyházi II. Rákóczi Ferenc 12. honvéd gyalog-
ezred szenvedte el a Don-kanyarban. A nyíregyházi vas-
útállomáson 1942-ben bevagonírozott 4043 katonából
1943 májusában 82 százalékos veszteség után mindössze
735 érkezett vissza. A frontra küldött katonák mostoha
körülmények között, óriási túlerõvel szemben, megfele-
lõ felszereltség nélkül harcoltak. Hazájuktól 3000 km-re,
számukra idegen célokért küzdöttek és áldozták életü-
ket.

Lélekharang is szól
Innsbruckból érkezett az a 260 kilós

lélekharang, amely három társa mellett a
legkisebb és a legmagasabb hangú a Ma-
gyarok Nagyasszonya-társszékesegyház
tornyában. Speciális feladat a meglévõk-
höz igazítani a hangját, melyet okos-
eszközzel, a mesterséges intelligencia se-
gítségével hoznak mûködésbe.

Január 11-én daru segítségével emelték
be a Magyarok Nagyasszonya-társszékes-
egyház új harangját. A háborúk elõtt min-
dig négy harang szólt a római katolikus
templom tornyában. A háború idején az-
tán egyet leszereltek, hogy a bronzból ágyú
legyen.

Sikeres próbaüzem

– A lélekharangot, amely Krisztus Király
tiszteletére van felszentelve, elhunytjaink
emlékére szoktuk esténként megcsendíte-

ni. Imára hívja a híveket, és arra emlékez-
tet bennünket, hogy imádkozni és emlé-
kezni kell elhunytjainkért – nyilatkozta
Csordás Gábor plébános. – Egy harangot
behangolni különleges mesterség – fogal-
maz a plébános –, hasonló az orgonaké-
szítéshez. Az országban is csupán néhá-
nyan értenek hozzá. Egy hazai cég, a
Bimm-Bamm Csoport tartja karban a ha-
rangokat, feladatuk a harangvillamosítás.
A lélekharangot Európa legjobb harangön-
tödéjében, a Grassmayr-ben készítették,
mintegy 5 és fél millió forintért. –  A kiön-
tés után derül ki, hogy valóban sikerült-e a
hangja. Ha nem, minimális formában mé-
lyíteni még lehet csiszolással – mondta
Závor Máté, a Bimm-Bamm Csoport terü-
leti képviselõje. A sikeres próbaüzemet kö-
vetõen automata programja szerint jelzi az
idõ múlását, és köszönti a hívõket a szer-
tartások kezdetén.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Hõsök voltak
– A reménytelen csatába is beleálltak és nem bizo-

nyultak alábbvalóbbnak más katonáknál. A történetírás
egy része úgy próbálta beállítani a magyar katonákat –
itt a német történetírás egy részére is utalok –, hogy azok
fejvesztve futottak vissza, eldobálták a fegyvereiket. Ez
nem volt igaz, mert nem bizonyultak alábbvalóbb kato-
náknak a németeknél, az olaszoknál, vagy éppen a ro-
mánoknál – mondta az országgyûlési képviselõ. Az ün-
nepi beszédeket követõen a jelenlévõ emlékezõ tiszt-
ségviselõk katonai tiszteletadás és fõhajtás mellett ko-
szorúkat helyeztek el az emléktáblák alatt.

(Szerzõ: Boros Rita)
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Iskolakerülõ diákokat igazoltattak a rendõrök
Csellengõket kerestek a rendõrök Nyíregyházán, akik

rendszeresen igazoltatják az iskolából hiányzó diákokat
a város különbözõ pontjain. A hatóság célja a fiatalok
védelme, hogy az iskolakerülés ideje alatt ne váljanak
bûncselekmény áldozatává.

A nyíregyházi autóbusz-állomás környékén járõröztek
a rendõrök például január második hetében, a reggeli órák-
ban. A rendõrök az ellenõrzés során megbizonyosodnak
arról, hogy a diákok igazoltan maradnak távol az iskolá-
tól, ellenkezõ esetben bekísérik az intézményekbe a 14
éven aluliakat.

Együttmûködnek más szervekkel
A hatóság Csellengõ elnevezésû akciója még 2012-

ben indult, azóta folyamatos a vármegyében. – A cél az,
hogy senki ne váljon bûncselekmény áldozatává, illetve
ne is kövessen el bûncselekményt. Ezt a programot nem
egyedül valósítjuk meg, a vármegyében lévõ kapitány-
ságok is közremûködnek, illetve a kormányhivatal igaz-
ságügyi és gyámügyi fõosztályának munkatársai és kapi-
tányságonként a helyi család- és gyermekvédelmi köz-
pontok dolgozói is segítik a munkánkat. Fontos, hogy õk
is jelen legyenek, hiszen sokszor az õ ügyfeleik ezek a
diákok, és azonnal tudják, hogy mit kell cselekedni –
nyilatkozta dr. Kovács Attila, a Szabolcs-Szatmár-Bereg
Vármegyei Rendõr-fõkapitányság Bûnmegelõzési Osztály
vezetõje.

Csellengõ akciók
Minden hónapban két-három Csellengõ akció is van

a városban, a tapasztalat azt mutatja, szükség van
rá, hiszen mindig találnak egy-két diákot, akik iga-
zolatlanul maradtak távol az iskolától. A fiatalok nem
magukban csellengenek, általában 2-3 fõs csoportok-
ban, valamint volt már arra is példa, hogy más vár-
megyébõl érkeztek Nyíregyházára iskolaidõben. A
rendõrök és a szakemberek elõször megkérdezik, hogy
miért nincsenek iskolában, majd igazoltatják is õket.

Több helyszínen járõröznek

Nemcsak az állomáson, hanem a közterületeken,
plázák környékén is járõröznek a rendõrök. A diákoktól
orvosi vagy szülõi igazolást kérnek, ezzel bizonyítva, hogy
miért nem mentek aznap iskolába. Abban az esetben, ha
nincs ilyen papírja a fiatalnak, akkor két dolgot tehet a
rendõrség. – Az általános iskolások gyerekkorúak, az õ
esetükben nem lehet arról szó, hogy megtaláljuk õket
valahol a városban és magukra hagyjuk õket. Gondos-
kodnunk kell róla, hogy visszamenjenek az iskolába. Fi-
atalkorú esetén más az eljárás, õk más kategóriába tar-
toznak. A rendõr nem viszi vissza õket az iskolába, ha-
nem jelzéssel él az iskola vezetése felé – tette hozzá dr.
Kovács Attila.

Igazolatlan hiányzás

A diákok nagyon kreatívak, ha meg kell magyarázni,
hogy miért nem mentek iskolába. Sokszor azt mondják,
hogy betegek, de nincs orvosi igazolásuk vagy elenged-
ték õket korábban, hivatkoznak arra is, hogy valamiért
nincs aznap iskola, de sokan azt állítják, továbbtanulás
céljából jöttek Nyíregyházára és új intézményeket ke-
resnek – néhányszor van igazságalapja ezeknek a vála-
szoknak, de jellemzõen a megkérdezett diákok fele iga-
zolatlanul marad távol az iskolától.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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Rangos versenyek az
Atlétikai Centrumban

Nagyüzem van az Atlétikai Centrumban. Eddig fõleg
edzésekre érkeztek sportolók, január harmadik hétvégé-
jétõl viszont egymást váltják a versenyek, februárban pe-
dig ismét itt tartják a fedettpályás magyar bajnokságot.
Lapzártánk után, január 20-án nyílt verseny házigazdája
volt Nyíregyháza, amelyen szlovák, román, szlovén, bos-
nyák, horvát és görög versenyzõk is rajthoz álltak.

A Nyíregyházi Sportcentrum ügyvezetõje, Kõhalmi
Richárd a beharangozó sajtótájékoztatón elmondta, a
sportcentrum célja, hogy felkészülési lehetõséget biz-
tosítson a felnõtt és az utánpótlás atlétáknak. Hazai
környezetben, jó körülmények között állhatnak rajthoz
a sportolók. – Legutóbb a világbajnokságon öt sporto-
lónk vett részt, ami rekord volt. Idén Eb-t és olimpiát is
rendeznek, titkon abban bízunk, több atlétánk is kihar-
colja a párizsi részvételt – fogalmazott az ügyvezetõ.

Január 27-én újabb nyílt verseny következik, majd
február 10-én itt rendezik a szlovák regionális baj-
nokságot. Február 17-18-án újból Nyíregyháza lesz
a házigazdája a Fedettpályás Magyar Bajnokságnak,
majd egy héttel késõbb az U20-as és U18-as baj-
nokságot is az Atlétikai Centrumban tartják.

(Szerzõ: Dankó László)

Vigyázó szemetek Párizsra vessétek!
Bronzérmes lett a cardiffi világkupa versenyen Tarjá-

nyi István. A nyíregyházi kerekesszékes vívó ezzel meg-
erõsítette helyét a világranglistán, és jó esélye van arra,
hogy kijusson a paralimpiára.

Folytatta remek szereplését a világkupa sorozatban Tar-
jányi István. A Nyíregyházi Sportcentrum kerekesszékes
vívója az ázsiai verseny után Cardiffból is éremmel tért
haza. A legjobb 16 között kezdte a versenyt, majd egy
magabiztos gyõzelem után egy kínai sportoló ellen is nyert.

Hátrányból fordított

– Remekül ment a vívás, jó formában voltam végig a
verseny során, és hátrányból fordítva sikerült gyõznöm. A
legjobb négy között egy olasz ellenfél következett, kicsit
zavart, hogy sokáig kellett várakoznunk a mérkõzés elõtt,
és bár legutóbb sikerült ellene nyerni, most õ volt a jobb,
így végül nem jutottam a döntõbe, és bronzérmes lettem –
mondta Tarjányi István.

A világranglista 5. helyén

Edzõje, Pákey Béla elégedett volt István teljesítményé-
vel, aki egyre közelebb kerül a párizsi paralimpiai részvé-
telhez. – Jelenleg a világranglistán az 5. helyen áll, két
kínai és két lengyel sportoló elõzi meg. Az európai rang-
listán az elsõ ötben kell lennie, hogy ott legyen a
paralimpián, itt a harmadik jelenleg Ist-
ván, azaz nagy esélye van arra, hogy
Tokió után Párizsban is ott legyen –
mondta Pákey Béla.

Eb-szereplés
következik

A következõ verseny
márciusban az Európa-
bajnokság lesz. A
legutóbbi Eb-n a
nyíregyházi ver-
senyzõ második lett,
így akkor javíthat
pozícióján, ha most
gyõz. Még egy vi-
lágkupa verseny
van a paralimpia
elõtt Brazíliában,
de oda már nem
biztos, hogy utaz-
nia kell Tarjányi Ist-
vánnak.

(Szerzõ:
Dankó László)
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Tary Patriciát márciustól a Macskajátékban is láthatjuk
A Családi játszmák címû elõadásban pedig végig szerepel a színpadon

A Móricz Zsigmond Színház huszonévesei közé tarto-
zik Tary Patricia színmûvész, akit 2020 õszétõl láthatunk
teátrumunk különbözõ játszóhelyein. Az idõ múltával
egyre több és fajsúlyosabb szerepet játszott el.

– Én az a gyerek voltam, aki azt mondta, hogy színész-
nõ lesz, és komolyan is gondoltam. Most itt vagyok, de
azért közben voltak csavarok... Földessy Margit Színjáték
és Drámastúdiójában jöttem rá, hogy jó a matek, jó az
angol, jó mindenféle tantárgy, de én igazából ezzel aka-
rok foglalkozni, itt érzem jól magam, ez a közegem. Attól
kezdve már tudatosan készültem a színészi pályára. A
Színmûvészetin a harmadik rostáig jutottam, bekerülve a
legjobb harminc közé. Az a tíz nap csodálatos idõszak
volt, nagyon élveztem, annak ellenére, hogy – gyakorlati-
lag elõképzettség nélkül – fogalmam sem volt semmirõl.
Ugyanakkor a felvételi fordulók megerõsítettek abban,
hogy nagyon jó dolog a színház... Ide nem vettek fel, de
két évvel késõbb Kaposvárra igen! Közben a Nemes Nagy
Ágnes Mûvészeti Szakgimnázium OKJ-s képzését végez-
tem el, szerettem, sokat tanultam ott, többek között Ko-
vács Vecei Fannival és Szeri Martinnal együtt.

– Akikkel osztálytársak lettetek Kaposváron, majd együtt
„igazoltatok” a Móricz Zsigmond Színházba. Hogyan?

– Molnár G. Nóra, az Édes Charity koreográfusa ismert
minket, õ javasolta Horváth Illésnek, kiket érdemes hívnia
az elõadásba. Eleinte csak errõl a darabról volt szó, aztán
már arról is, hogy töltsük itt az egész évadot. Ez a legjobb-
kor jött, mert a Covid miatt nem lehetett normális oktatás,
itt viszont végig dolgoztuk azt az idõszakot. Gyorsan elre-
pült, még akkor is, ha maszkban kellett próbálni, s egy ide-
ig nem lehetett bemutatni az elkészült elõadásokat. De tud-
tunk dolgozni, és sokat tanultunk a próbafolyamatok során,
ez a fontos. Majd jött a Szaffi, utána a Funny Girl és a Nap-
sugár fiúk, szintén izgalmas feladatokkal.

– Ezeket követõen tovább erõsödött a jelenléted: Cse-
resznyéskert, Váratlan vendég, Augusztus Oklahomában...

– A 2021/22-es remek évad volt, imádtam! Csehovot
játszani csodálatos, a szívem csücske, ha lehetne, a világ
összes Csehovját eljátszanám, az összes szerepet, a férfia-
két is... Jó volt Czukor Balázzsal dolgozni, szerettem azt,
hogy színészközpontú, hogy a viszonyok, az emberek fon-
tosak a szemében. A Váratlan vendég Guelmino Sándor
rendezésében szintén a szívem csücske, bárcsak játszhat-

nék még nagyon sok ilyen elõadásban! Csodálatos próba-
folyamata volt, szerintem nagyon sok lehetõséget kaptam
benne, ezt imádtam. Az Augusztus Oklahomában – na,
Jean szerepével megszenvedtem, ugyanis iszonyatosan
távol áll tõlem az a kislány. Én nem vadóc 14 éves vol-
tam, hanem stréber 14 éves, nem a minden szabályt meg-
szegõ, hanem a jó kislány. Persze – félreértés ne essék –,
velem sem volt mindig könnyû. De mert nagyon-nagyon
más gyerek voltam, nem találtam egy ideig, hogy itt hova
lehet nyúlni, honnan találjam meg azt a dühöt, fájdalmat,
ami ebben a lányban van.

– Önmagadban kevésbé találtad meg?
– Igen, de aztán megtaláltam máshol...
– Ide jöttél egyetemi hallgatóként, megszerezted a dip-

lomát. Miként maradtál Nyíregyházán?
– A szokásos rend szerint a színházvezetés a szerzõd-

tetési tárgyaláson elmondja, hogy számol-e velem a to-
vábbiakban vagy sem, s hogy mire számíthatok. Szeren-
csére marasztaltak.

– Gondolkoztál, hogy igent mondj-e?
– Nem! Szerettem volna maradni. Az után az évad után,

amikor ilyen álomszerepeket játszik el az ember, gondol-
kodás nélkül igent mond. Ányát a Cseresznyéskertbõl tu-
dat alatt mindig szerettem volna, s itt megkaptam.

– A Családi játszmákban is színpadra lépsz, január-feb-
ruárban jó néhány elõadásotok lesz. Miért jöjjenek el a
nézõk, miért ajánlod?

– A Családi játszmákban az a különleges, hogy van egy
viszonylag egyszerûnek tûnõ szituáció, egy karácsonyi

vacsora. Azt azért tudjuk mindannyian, hogy nem mindig
a legegyszerûbb, legharmonikusabb esemény, bár min-
denki azt szeretné, hogy így legyen, de szinte mindig tör-
ténik valami. Ebben a jól megírt darabban pedig minden
megtörténik. Nagyon szeretem azokat az elõadásokat,
amelyeken egyszerre nevet és sír a nézõ. A Családi játsz-
mák ilyen: van min nevetni, de közben iszonyatosan sok
gondolat fogalmazódik meg benne, amelyeket utána nem
tud elengedni az ember. Napokig, hetekig lehet még gon-
dolkodni az elhangzottakon, sokan magukra ismerhetnek.
Van benne egy társasjáték rész. Szerintem minden családi
társasjáték így néz ki, még ha nem feltétlenül fajul is el
ennyire. Színpadon nyilván kiélezettebb a szituáció a ha-
táskeltés miatt. Egészen különleges a színdarab, olyan
embereket látunk, mint mi magunk vagyunk: mindenféle
problémával küzdõ családtagokat, akik próbálják a leg-
többet és a legjobbat kihozni nemcsak ebbõl az estébõl,
hanem az egész életükbõl.

– Nehezítik a színész munkáját a nézõk számára is lát-
hatóan kivetített instrukciók? Carrie-ként te például csak
úgy viccelhetsz, ha állsz és táncolsz...

– Alapból sem könnyû megoldani, nekem egy térdmû-
téttel a hátam mögött fizikailag sem. De izgalmas feladat
volt, örülök, hogy van ilyen plusz benne, mert annak elle-
nére, hogy nehéz, nagyon jó humorforrás. Pláne Tar Dani
szerepében. Belülrõl azt érzem, nagyon jól megtaláltuk a
humor és a komolyság egyensúlyát, nem veszett el a mon-
danivaló mélysége. Nagyon nagy váltások vannak benne,
olyan, mint egy hullámvasút: derülünk valamin, és hirte-
len jön a gyomros, a dráma. Számomra azért is fontos ez
az elõadás, mert ez az elsõ olyan szerepem, amikor végig
színpadon vagyok, nincs idõ pihenni akkor sem, ha ép-
pen nem én beszélek, nem szabad kiesni egy másodperc-
re sem, hiszen a nézõ szinte közöttünk ül.

– Az idén még két bemutatód lesz, a Macskajáték és a
Hét tenger meséje.

– A Macskajáték bizonyára nagyon izgalmas lesz, örü-
lök neki, Verebes Istvánnal dolgozni nagyon jó dolog. Annyit
tudok, Ilus szerepe nem feltétlenül az én karakterem, de jó,
hogy nem egy naiv kislányt kell eljátszanom, hanem egy
kiégett nõt. A Hét tenger meséjérõl is beszéltünk már a ren-
dezõ Sediánszky Nórával, aki már egészen hamar küldött
anyagot. Minden bizonnyal szeretik majd a gyerekek.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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Textilmûvészeti programsorozat

Tizenötödik alkalommal szervez vármegyei textilmû-
vészeti programsorozatot a Szabolcs-Szatmár-Bereg Me-
gyei Népmûvészeti Egyesület. A negyedik, befejezõ
program, csipkekészítõ szakágában január 27-én 9.30
és 17 óra között rendezik meg, a Nemzeti Kulturális
Alap támogatásával.

Elõadás: Változatos csipketechnikák a magyar nép-
viseletekben. Elõadó: Erdei T. Lilla etnográfus, csipke-
szakértõ. Gyakorlati mûhelymunka: Kontúrszálas vert
csipkék készítése. Keskeny torchon hálóban kontúrszál
vezetése. Vezeti: Erdei T. Lilla etnográfus, csipkeszak-
értõ és Estók Judit csipkekészítõ-oktató, szakágvezetõ.

Helyszín: Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Népmû-
vészeti Egyesület alkotóháza, Nyíregyháza, Széchenyi
u. 20.

A program ingyenes, de a részvétel regisztrációhoz
kötött. Jelentkezés a következõ számon: +36-30/508-
8764.

Városi Jégtusa

Idén ötödik alkalommal szervezi meg a Nyíregyházi
Sportcentrum a Városi Jégtusa ügyességi csapatversenyt
a nyíregyházi általános iskolák felsõ tagozatosai szá-
mára. Az idei jeges versenyre is vicces feladatokkal
készülnek a szervezõk. Az elsõ három helyezett iskola
éremdíjazásban részesül. 

Jelentkezési határidõ: február 2., péntek 12.00 óra.
Jelentkezni a marketing@nyiregyhazisc.hu e-mail-cí-

men lehet.
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Az ifjúság és a könyv kapcsolata...

Epilogue? – The relation of the book and young ones
in Hungary and in the United States \ Epilógus? – Az
ifjúság és a könyv kapcsolata Magyarországon és az
USA-ban.

Meghívott elõadó: Paul Moran, a Budapest Fellow-
ship Program ösztöndíjasa, Sullivan Ferenc, MCC Ifjú-
ságkutató Intézet, kutató.

Idõpont: január 23. 17.00 óra. Helyszín: MCC Nyír-
egyházi Képzési Központ (Kálvin tér 4-5.).

Az elõadás angol nyelven zajlik. Tolmácsgépet biz-
tosítanak.

Az eseményen történõ részvétel ingyenes, azonban
minden esetben regisztrációhoz kötött. Regisztráció:
https://feliratkozas.mcc.hu/hu/form/a-long-story-cut-
short-young-peo

„Színtársaság”
Dr. Bobula Zsuzsa, Porkoláb Éva és dr. Lukács Edit kö-

zös kiállítása.
Köszöntõt mond: Halkóné dr. Rudolf Éva önkormány-

zati képviselõ. A kiállítást megnyitja: H. Németh Katalin
grafikusmûvész.

Megnyitó: január 22. 14.00 óra. Megtekinthetõ: febru-
ár 22-ig.

Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

Fotografomantika
Szemán Ferenc fotómûvész kiállítása.
Megnyitó: január 23. 13.00 óra. Megtekinthetõ: feb-

ruár 16-ig.
Helyszín: Alvégesi Mûvelõdési Ház.

Kölcsey Ferenc élete képregényben
Kiállításmegnyitóval egybekötött beszélgetés. Köszön-

tõt mond: Seszták Oszkár, a Sz-Sz-B Vármegyei Közgyû-
lés elnöke. Vendégek: Puskás Szabolcs forgatókönyvíró,
mûvésztanár, Halmi Zsolt képregényrajzoló, mûvésztanár,
Sztojka Viktória színezõ, mûvésztanár, Insticei Zoltán, a
BIKSZE elnöke. Beszélgetõtárs: Kertész Sándor grafikus
mûvésztanár.

Idõpont: január 25. 14.00 óra.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár, olvasóterem.

Helytörténeti Esték
II. János Pál pápa 1991-es magyarországi látogatása,

különös tekintettel Máriapócsra. Elõadó: Ivancsó István gör.
kat. pap, professor emeritus, Szent Atanáz Görögkatolikus
Hittudományi Fõiskola.

Idõpont: január 25. 16.30-tól.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár, konferenciaterem.

A liftbe ragadt emberiség
Az Átutazók Mûvészeti Egyesület spirituális kiállítása.
Megtekinthetõ: január 26-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár, kamaraterem.

Intenzív
Aranyász Zita grafikusmûvész kiállítása.
Megtekinthetõ: január 27-ig.
Helyszín: Nyíregyházi Városi Galéria.

Érme- és fizetõeszköz-kiállítás
Leskovics András gyûjtõ kiállítása – Az Árpád-kor idõ-

szaka (1000–1301).
Megtekinthetõ: január 31-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár, társalgó.

A Burattino Bábszínház programja

Január 26., 17.00: Többsincs királyfi
Január 27., 11.00: Többsincs királyfi
Január 27., 16.00: Bumfordi (bemutató elõadás)
Január 28., 10.00: Bumfordi

Helyszín: Korzó Bevásárlóközpont,
„B” épület 2. emeleti bábszínházterme.
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Mészáros Ferenc, az idõjósló tanár
Krúdy Gyula írásaiban az Evangélikus Fõgimnázium

több tanárának is emléket állított. Ilyen Mészáros Fe-
renc is, akit a hetivásárra járó tirpákok mindig felkeres-
tek, hogy jósolja meg nekik
az idõjárást. Éveken át nagy
segítséget nyújtott ezzel a
tudományával, azonban egy
tavasszal már pontatlanok
voltak az elõrejelzései. Mi-
kor a gazdák ezt szóvá tet-
ték, õ az ócska mûszereire
hivatkozott. Nem hagyhatták
ezt a tirpákok, el is határoz-
ták, hogy új eszközöket sze-
reznek be az iskolának. Az
adakozásba annyira beleme-
legedtek, hogy egy új gimnázium építésérõl is döntöt-
tek. „Belenyúltak a lajbizsebbe” és az elkészült új épü-
letben „a tüskés bajuszú Mészáros tanár úr haláláig
jósolta az idõt a nyíregyháziaknak”.

Mészáros Ferenc 1884-ben, Miskolcról érkezett vá-
rosunkba. Az evangélikus algimnáziumból olyan elis-
merõ szavakkal búcsúztatták, hogy a helyi lap tudósí-
tója megelõlegezte számára, hogy benne a „gimnázi-
um kitûnõ tanárt s városunk egy talpig derék embert
nyert”. Közel 25 éven át szolgálta az Evangélikus Fõ-
gimnáziumot, amelynek diákjait, így Krúdyt is mennyi-

ségtanból és természettanból oktatta. Állandó õre volt
a természettani szertárnak, 1893-tól pedig a tanulók
étkeztetésével foglalkozó tápintézetet vezette. Óráit

„mutatványokkal”, azaz kí-
sérletekkel színesítette. Díj-
talanul vállalta a gyorsírás ta-
nítását.

A Borovszky-féle várme-
gyei monográfiában az õ ne-
véhez fûzõdik az Idõjárás
Szabolcs vármegyében címû
fejezet megírása. Idõjárási
elõrejelzéseit segítette, hogy
1891-tõl 1901-ig a helyi me-
teorológiai állomás megfigye-
lõjeként is tevékenykedett.

Azt nem tudjuk, hogy az idõjóslásaiban bízó tirpák
gazdák mennyivel járultak hozzá az új gimnázium fel-
építéséhez, de az bizonyos, hogy 1887-ben felépült a
Fõgimnázium nyugati szárnya, 1906-ban pedig átad-
ták a keleti szárnyat.

Mindössze 58 éves korában, 1909. január 4-én hunyt
el e kiváló tanáregyéniség, aki „az ifjúság tudományos
kiképzését és egész emberré nevelését úgyszólván élete
egyetlen céljának tekintette”.

A technika illúziója
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Megnyílt a Kállay Gyûjtemény elsõ idei kiállítása

Szegedi Attila festõmûvész 20 fest-
ménye került a gyûjtemény emeleti
kiállítóterébe, tájképek és portrék egy-
aránt. A megnyitón dr. Ulrich Attila,
Nyíregyháza alpolgármestere el-
mondta, Nyíregyháza számára ki-
emelten fontos a vármegyében élõ
kortárs mûvészek támogatása.

Sikeres évet zárt 2023-ban a Kállay
Gyûjtemény, alapításának 30. eszten-
dejében. A látogatói szám meghalad-
ta a húszezret, ezt a tendenciát pedig
idén is folytatni szeretnék. Múlt hét csütörtökön az idei
év elsõ képzõmûvészeti tárlatát nyitották meg az emele-
ti kiállítótérben, mely a magyar kultúra napi kamaraki-
állítással egészül ki. – A Kállay Gyûjtemény már egy
évtizede felvállalta a városban és a vármegyében élõ
tehetséges képzõmûvészek munkásságának bemutatását.
Ilyen most Szegedi Attila festõmûvész is, akinek alkotá-
sait meg lehet tekinteni február 29-ig – mondta el a Kállay
Gyûjtemény vezetõje, Dohanics László.

Fontos a technika és az esztétika
Szegedi Attila mátészalkai születésû festõmûvész ér-

deklõdése a rajz, festészet és mûvészetek iránt már az
általános iskolában megmutatkozott. Olajfestékkel dol-
gozik, legtöbbször farostra vagy vászonra, több hazai és
külföldi településen állították már ki alkotásait. Ahogy
fogalmazott, alkotói tevékenységében rendszeresen kí-

sérletezik, mindenben a
szépséget, az esztétikát, az
egyensúlyt keresi. A Kállay
Gyûjtemény falaira 20 fest-
ménye került fel, tájképek
és portrék egyaránt. Elmon-
dása szerint számára a tech-
nika rendkívül fontos, talán
fontosabb is, mint maga a
téma, nem véletlen tehát,
hogy a tárlat A technika il-
lúziója címet kapta. – Ne-
kem a technikai illúzió a le-

geslegfontosabb a mûvészetemben, ezzel tudom legin-
kább kifejezni önmagamat. A kihívást abban keresem,
hogy megpróbálok jobban elmélyülni a dolgok mikéntjé-
ben, mi hogyan mûködik, milyen a mechanizmusa, a re-
alizmus nekem mindig ezt jelentette.

Felkarolják a mûvészeket
A kiállítás megnyitóján dr. Ulrich Attila, Nyíregyháza

alpolgármestere mondott köszöntõt, melyben hangsúlyoz-
ta, nemcsak a Kállay Gyûjtemény, hanem a város szá-
mára is kiemelten fontos a vármegyében élõ kortárs mû-
vészek támogatása. – Tavaly volt 30 éves a Kállay Gyûj-
temény és ennek örömére a történetében elõször átlépte
a húszezres látogatószámot, s a zászlójukra tûzték, hogy
a kortárs, tehetséges festõmûvészeket bemutassák. Ha
valaki eljön és megnézi ezeket a mûveket, akkor láthat-
ja, komoly alkotómûvészrõl van szó.


